

الجمعية العامة الـ 139 للاتحاد البرلماني الدولي

والاجتماعات ذات الصلة

جنيف، سويسرا

14-18 تشرين الأول/أكتوبر 2018

C- IV/139/A.1
14 حزيران/يونيو 2018

اللجنة الدائمة لشؤون
الأمم المتحدة

مشروع جدول الأعمال

1. إقرار جدول الأعمال.
2. الموافقة على المحضر الموجز لدورة اللجنة التي عُقدت ضمن إطار الجمعية العامة الـ 138 للاتحاد البرلماني الدولي في جنيف (آذار/مارس 2018).
3. حلقة نقاش: هل يمكن أن تساعد هيئة ضرائب حكومية دولية تابعة للأمم المتحدة على حل القضايا المتعلقة بالتهرب الضريبي للشركات؟
إن التهرب والتجنب الضريبي للشركات بما في ذلك عن طريق التدفقات المالية غير المشروعة والضرائب والمخططات الأخرى تقلل التمويل العام للتنمية وأهداف التنمية المستدامة. وطوال سنوات عديدة، دعت أغلبية البلدان النامية إلى إنشاء هيئة ضريبية أنشئت في الأمم المتحدة للمساعدة في معالجة هذه المشكلة. قد تتيح مثل هذه الهيئة أيضاً الفرصة لمعاهدة ضريبية دولية ملزمة. ولكن بسبب معارضة البلدان المتقدمة النمو لم يؤد الاقتراح إلى أي نتيجة.
ما الذي يفسر هذا المأزق في الأمم المتحدة، وهل هناك وسيلة للمضي قدماً يمكن أن تقترحها البرلمانات؟
4. حلقة نقاش: ما هو مجال التعاون بين البرلمانات ومنظمة الصحة العالمية باعتبارها وكالة الأمم المتحدة الرائدة في مجال الصحة العالمية؟
إن قرار الجمعية العامة للأمم المتحدة هذا العام بعنوان التفاعل بين الأمم المتحدة والبرلمانات الوطنية والاتحاد البرلماني الدولي الذي تم اعتماده في 22 أيار/ مايو 2018، يشجع بشكل خاص التعاون بين الاتحاد البرلماني الدولي ومنظمة الصحة العالمية. دعا قرار آخر للجمعية العامة للأمم المتحدة الاتحاد البرلماني الدولي إلى المساهمة في

الاجتماع الرفيع المستوى للجمعية العامة للأمم المتحدة في 27 أيلول/سبتمبر حول الوقاية من الأمراض غير المعدية (السرطان والسكري وأمراض القلب) ومنع انتشارها والتي تكون مسؤولة عن 40 مليون حالة وفاة مرتبطة بالصحة في كل عام. الصحة هي العامل الرئيسي للتنمية المستدامة. لدى الاتحاد البرلماني الدولي برنامج حول الصحة تحت القيادة السياسية لمجموعة استشارية برلمانية. يتم تنفيذ أجزاء من هذا البرنامج بالشراكة مع منظمة الصحة العالمية.

ماذا تفعل منظمة الصحة العالمية لمساعدة البلدان في جميع أنحاء العالم؟ كيف يمكن تعزيز الشراكة مع الاتحاد البرلماني الدولي؟

5. انتخابات مكتب اللجان الدائمة

ستملاً اللجنة الشواغر الموجودة في المكتب وفقاً لملقحات التي تلقتها من المجموعات الجيوسياسية

6. ما يستجد من أعمال.





Inter-Parliamentary Union
For democracy. For everyone.

139th IPU ASSEMBLY AND RELATED MEETINGS

Geneva, 14 – 18 October, 2018

Standing Committee on
United Nations Affairs

C-IV/139/A.1
14 June 2018

Draft agenda

1. **Adoption of the agenda**
2. **Approval of the summary record of the Committee's session held at the 138th IPU Assembly in Geneva (March 2018)**

3. **Panel discussion: *Would a UN intergovernmental tax body help resolve outstanding issues of corporate tax evasion?***

Corporate tax evasion and avoidance including through illicit financial flows, tax havens and other schemes reduce public funding for development and the SDGs. For many years a majority of developing countries have called for a tax body to be established at the UN to help address this problem. Such a body might also open the door to a binding international tax treaty. However, due to the opposition of developed countries the proposal has gone nowhere.

What explains this impasse at the UN and is there a way forward that parliaments can propose?

4. **Panel discussion: *What scope for cooperation between parliaments and WHO as the leading UN agency for global health?***

This year's UN General Assembly Resolution entitled *Interaction between the United Nations, national parliaments and the Inter-Parliamentary Union*, adopted on 22 May 2018, specifically encourages cooperation between the IPU and the World Health Organization (WHO). Another resolution of the UN General Assembly called on the IPU to make a contribution to the 27 September UN General Assembly High-level Meeting on the prevention and control of non-communicable diseases (cancer, diabetes, heart disease) which are responsible for 40 million health-related deaths each year. Health is a key determinant of sustainable development. The IPU has a programme on health under the political leadership of a parliamentary Advisory Group. Parts of this programme are carried out in partnership with WHO.

What does WHO do to assist countries around the world? How can the partnership with the IPU be strengthened further?

5. **Elections to the Bureau of the Standing Committee**

The Committee will fill the existing vacancies on the Bureau based on proposals received from the geopolitical groups.

6. **Any other business**

#IPU139